

[Text]

negotiate or if you want to talk or if you want to do anything, this is the only game in town so opt in or take off.

Lonny, do you get the feeling that may well be the direction in which Ontario may be going at this moment?

The Chairman: Excuse me, Mr. Fulton and Chief Montour, we have vote in the House. It is a 15-minute bell. The vote is a subamendment. It is on Bill C-130. It is an opposition amendment, and I think Mr. Penner wants to leave for the vote.

Mr. Fulton: Can we come back after?

Mr. Penner: Can we still get the answer to the question?

The Chairman: Yes.

Mr. Bonberry: I share your concerns. I somehow get the feeling too that this might be their lands claim policy. That is why, from Six Nations' point of view, we are emphasizing and we emphasize today that the agreement is something to which each individual First Nation can opt in. We want this agreement to be clear that it is not something that binds all First Nations. We do not want to bind other First Nations because we are in favour of the agreement.

However, there is a hidden concern, for my part, that in fact it might become the claims policy. Of course, even so we still do not essentially oppose the agreement, because for our purposes, leaving the funding issue aside, the agreement—

Mr. Fulton: It provides a vehicle.

Mr. Bonberry: —provides a vehicle for us to look at all aspects of specific claims.

Mr. Fulton: Can we just run out and come back? Is that all right? It will probably only take about 10 or 15 minutes.

The Chairman: If you wish, that is fine with me.

• 1219

• 1259

The Chairman: I think, before the bells interrupted our proceedings, we had just had a reply from Chief Montour to a question posed by Mr. Fulton.

Mr. Fulton, do you want to go with another question?

Mr. Fulton: Yes. Lonny has given us the concern which I think all members of this committee share: as federal legislators we have to keep a very close eye on this once it is through. We have to make sure that some kind of political shell game does not start to be entertained in

[Translation]

une politique officielle en matière de revendications territoriales. Le gouvernement de l'Ontario leur dira peut-être que si les bandes désirent négocier ou discuter plus à fond de la question, peu importe, elles devront le faire dans le cadre de cet accord.

Lonny, croyez-vous que c'est l'attitude de l'Ontario?

Le président: Je m'excuse, monsieur Fulton, chef Montour, mais il y a un vote à la Chambre. Vous entendez la cloche des 15 minutes. Ce vote est un sous-amendement au projet de loi C-130. Cet amendement a été présenté par l'opposition, et je crois que M. Penner veut aller voter.

M. Fulton: Pouvons-nous revenir après le vote?

M. Penner: Peut-on répondre à la question maintenant?

Le président: Oui.

M. Bonberry: Nous nous inquiétons, nous aussi, de cette situation. J'ai l'impression que le gouvernement de l'Ontario pourrait adopter cette politique en matière de revendications territoriales. C'est pourquoi, à titre de représentants des Six Nations, nous soutenons que chaque Première nation, si elle le désire, peut devenir signataire de cet accord. Cependant, il faut comprendre que cet accord ne lie pas toutes les Premières nations. Ce n'est pas parce que nous appuyons cet accord que toutes les Premières nations doivent en être signataires.

Cependant, je crains que cela ne devienne malheureusement la politique officielle du gouvernement de l'Ontario en matière de revendications territoriales. Évidemment, nous ne nous opposons pas nécessairement à l'accord, parce que, outre la question du financement, l'accord...

M. Fulton: Vous offre certains moyens.

M. Bonberry: ... nous permet d'étudier tous les aspects des revendications particulières.

M. Fulton: Pouvons-nous aller voter et revenir? Est-ce que cela va? Il ne faudra probablement que 10 ou 15 minutes.

Le président: Comme vous le voulez, ça me convient.

Le président: Avant d'être interrompus par la cloche, je crois que le chef Montour venait de répondre à la question de M. Fulton.

Monsieur Fulton, vous avez une autre question?

M. Fulton: Oui. Lonny a formulé une préoccupation que partagent tous les membres du Comité, je crois: en tant que législateurs fédéraux, nous devons surveiller cela de très près. Nous devons veiller à éviter qu'on ne commence à jouer à un petit jeu de dupes en Ontario en